Akademický senát Pedagogické fakulty
Univerzity Palackého v Olomouci
Žižkovo náměstí 5, 771 40 Olomouc
Předseda AS PdF UP: tel. 585635309, e-mail jan.michalik@upol.cz
Kancelář AS PdF UP: tel. 585635012, e-mail emilie.petrikova@upol.cz


Zápis z řádného on-line zasedání Akademického senátu PdF UP
konaného dne 20. 5. 2020

Účast prostřednictvím videokonference:  20 senátorů 
(dr. Dobešová Cakirpaloglu, doc. Kopecký, dr. Kroupová, dr. Křeménková, doc. Langer, dr. Maštalíř, prof. Michalík, dr. Pastieriková, doc. Plevová, doc. Růžička, dr. Synek, dr. Szotkowski, doc. Vitásková, dr. Zemánek, Mgr. Houšková, Mgr. Hrbáčová, V. Kudan, Z. Matějčková, Mgr. Rechtik, Mgr. Švaňhalová)
Omluven:  1 senátor (Bc. Voráč)
Hosté – účast prostřednictvím videokonference: 6 
(prof. Ludíková, děkanka, proděkani dr. Neumeister, doc. Regec, doc. Šobáňová, tajemnice ing. Nováková, redaktorka ŽUP Mgr. Hronová)

Program:
1. Zahájení
2. Schválení programu, ověření zápisu a kontrola usnesení z posledního zasedání
3. Výsledky hlasování per rollam
4. Dělení příspěvků a dotace na PdF UP v roce 2020 (rozpočet PdF UP)
5. Informace vedení fakulty 
6. Informace ze zasedání AS UP
7. Studentská rubrika
8. Různé


1 Zahájení
Zasedání AS PdF UP bylo zahájeno v 10.03 hod., senátoři a hosté je realizovali prostřednictvím platformy MS Teams. 
Jednání zahájil a řídil předseda AS PdF UP prof. Michalík, který přivítal členy senátu a  hosty. Konstatoval, že senát je usnášení schopný. Navrhnul, aby hlasování o programu současně bylo považováno za souhlasné vyjádření k online formě jednání – vzhledem k tomu, že v pozvánce s programem bylo jednání takto uvedeno. Senátoři toto akceptovali. 
Vzhledem k občasným technickým problémům nebyla v některých okamžicích dočasně zajištěna účast všech senátorů – jednalo se o jednoho či dva senátory. Senát byl po celou dobu jednání usnášení schopný. Stav přítomných je podchycen aktuálně v rámci jednotlivých hlasování. 


2 Schválení programu, ověření zápisu a kontrola usnesení z posledního zasedání 
Předseda AS po rekapitulaci programu formuloval návrh usnesení k programu zasedání. 
Návrh usnesení č. 1:
	Akademický senát PdF UP schvaluje program dnešního zasedání ve znění, jež bylo uvedeno v pozvánce. 


Usnesení bylo přijato. Přítomno 17 senátorů, pro 17, proti 0, zdrželo se 0 (nepřítomni doc. Plevová, doc. Kopecký, dr. Szotkowski).

	Senátor dr. Szotkowski poté informoval, že momentálně jsou řešeny problémy s nedostupností internetu u doc. Kopeckého, který bude nadále v kontaktu telefonicky, a technické problémy s připojením u doc. Plevové. Proto navrhnul prof. Michalík, že ověření zápisu a kontrola usnesení proběhnou dodatečně, po vyřešení těchto problémů.

	Telefonické spojení se senátorem doc. Kopeckým bylo ověřeno a zůstává funkční.

3 Výsledky hlasování per rollam	
Tuto informaci přednesl předseda AS PdF UP. Jednalo se o hlasování o jednom návrhu usnesení, jež bylo uzavřeno ke dni 7. 5. 2020 – usnesení bylo jednomyslně schváleno (pro 21 senátorů, proti 0, zdržel se 0).
Usnesení
AS PdF UP schvaluje text usnesení „Úprava harmonogramu a elektronická forma voleb do AS PdF UP pro funkční období 2020-2023“.


4 Dělení příspěvků a dotace na PdF UP v roce 2020 (rozpočet PdF UP)
Prof. Michalík uvedl jednání rekapitulací průběhu zpracování předložených materiálů. Původní podkladový materiál zpracovaný vedením fakulty byl zaslán senátorům a Ekonomické komisi AS PdF UP (dále jen „EK“). EK informovala senát i vedení fakulty o svých doporučeních a připomínkách, materiál byl vedením doplněn a přepracován a podán v nové podobě, již senátoři následně opět obdrželi. Předseda EK v doplnění senátorům zaslal své shrnující stanovisko. 
Prof. Ludíková přednesla úvodní komentář. Vedení fakulty při zpracování návrhu rozpočtu fakulty na rok 2020 vycházelo z metodiky, kterou AS PdF UP schválil na minulém zasedání. Účelem  předkládaného rozpočtu je zajistit, aby všechna pracoviště měla pro celý rok zajištěny stabilizované prostředky pro mzdy a provoz. Letošní rok ale bude z mnoha důvodů problematický, proto musíme vytvářet rezervy pro nejistá budoucí léta. Není vyloučeno snížení dotací ze strany MŠMT – například by se mohlo jednat o problémy s pokrytím oblasti internacionalizace.
Vedení fakulty se snažilo vypořádat všechny připomínky EK. Pokud jde o dotaz k dělení té části ukazatele P, která souvisí s ohodnocením výkonů v publikační oblasti, pak předpokládáme jednorázové odměny autorům za publikování odborného článku s umístěním v 1. - 4. kvartilu a odměny za výstupy z výzkumů.
Doc. Kopecký za EK konstatoval, že připomínky  EK byly respektovány a vysvětleny. Obsáhlejší reakci zaznamenal v mailu, který rozeslal senátorům. Pro budoucnost akcentuje důraz na srozumitelnost a přehlednost a případné zahrnutí vývoje jednotlivých oblastí. S obdobným stanoviskem se připojuje prof. Michalík – věří, že při projednání rozpočtu na příští rok bude již snáze dosaženo lepší srozumitelnosti či kompatibility.
	
Místopředsedkyně doc. Plevová ohlásila připojení online, celkový počet účastnících se senátorů je tedy 20.

Rozprava:
Dr. Kroupová
Poděkování EK, v jejích podnětech bylo podchyceno vše podstatné. Při hodnocení celkové geneze této problematiky je vidět obrovský posun v porovnání s minulými roky. Finální shrnutí zpracované doc. Kopeckým je velmi cenné a může sloužit ku prospěchu pro celkové pochopení problematiky v budoucnosti.
Prof. Michalík
Lze  odhadnout očekávané dopady možných ekonomických problémů v některých oblastech našeho fakultního hospodaření? Odpověď prof. Ludíkové: Výpadek ve financování může nastat, pokud MŠMT zkrátí dotací. Tuto informaci zatím nemáme. Pokud jde o stávající zdroje – jisté problémy mohou nastat v oblasti vybírání poplatků od studentů za nadstandardní dobu studia, jež tvoří základ stipendijního fondu. V současné době UP tyto poplatky nevyměřuje. Ing. Nováková v doplnění upřesňuje: již nyní konstatujeme výpadek 1,8 mil. ve stipendijním fondu a dále výpadek v příjmech za poplatky za imatrikulace či promoce. Musíme být připraveni jednak na tyto výpadky, jednak bohužel také na možnost, že nastanou restrikce vůči již schválenému rozpočtu. Proto v hospodaření fakulty musíme být maximálně obezřetní.
Dr. Zemánek
Dotaz k případnému využití poměrně vysoké finanční rezervy, která vznikla již za předešlého tajemníka. Odpověď ing. Novákové: Rezervní fond fakulty je na nule, ve fondu provozních prostředků je cca 49,2 mil. korun, v ostatních fondech rezervy nemáme. Rezerva v provozním fondu je tedy jediná, avšak nechceme z ní letos čerpat. Pro info: fakulta momentálně například jen na mzdových nákladech vydává cca 52 mil. korun za čtvrtletí.

Návrh usnesení č. 2:
	Akademický senát PdF UP schvaluje návrh dělení příspěvků a dotace na PdF UP v roce 2020 (rozpočet PdF UP) v podobě, jež byla vedením PdF UP předložena po připomínkách Ekonomické komise AS PdF UP. 


Usnesení bylo přijato. Přítomno 20 senátorů, pro 20, proti 0, zdrželo se 0.

Prof. Michalík v závěru poděkoval předkladatelům za zpracování podkladových materiálů a členům a předsedovi EK za projednání a předložení podnětných připomínek, jež přispěly ke schválení fakultního rozpočtu na rok 2020.

5 Informace vedení fakulty
Prof. Ludíková
Poděkovala za věcný přístup k projednání a schválení rozpočtu, vyjádřila víru, že během finančního roku nebude nutné přistupovat k úpravám a že fakulta bude schopná vytvořit rezervu.
Poté stručně komentovala současnou situaci na fakultě – podle toho, jak vláda ČR postupně mění platná ustanovení,  upravuje fakulta průběžně podmínky svého fungování a provozu. Konají se státní závěrečné zkoušky (v obsazení tříčlenné komise + tajemníci), dodržují se hygienická opatření (zvýšený úklid, vybavení pracovišť dezinfekcí…). Pracovníci i studenti, kteří se ze zdravotních důvodů mohou považovat za ohrožené, mohou kdykoliv požádat při kontaktu o zpřísnění hygienických pravidel (užití roušek).
Ve snaze pomoci studentům nižších ročníků řešíme situaci v zajištění praxí – ředitelé škol byli obesláni dopisem s žádostí o umožnění realizace praxí, dále byly provedeny změny v manuálu pro studenty (uvedeny možnosti náhradní realizace). Díky senátorovi D. Voráčovi se vyřešil problematický příspěvek na facebookové stránce fakulty, který se této oblasti týkal.
Intenzivně pracujeme na přípravách přijímacího řízení, jež bude realizováno online, s výjimkou praktických zkoušek u čtyř oborů, jež proběhnou kontaktně.
V uplynulém týdnu proběhla výběrová řízení na místa akademických pracovníků, většinu míst se podařilo obsadit. Příští týden budou rozeslána rozhodnutí. 
Rozjíždí se kurzy CŽV – velký počet probíhá online, v současné době již přecházíme i na kontaktní výuku.
Na dotaz prof. Michalíka dále prof. Ludíková specifikovala, že fakulta má několik studentů v zahraničí. Jsme s nimi v kontaktu, s jejich pobytem i zdravotním stavem není problém. Pokud jde o zahraniční pobyty s termínem realizace od září, pak momentálně nejsme schopni cokoliv předvídat. Fakulta bude reagovat dle aktuální situace.
Tento bod programu byl uzavřen bez přijetí usnesení.


6 Informace ze zasedání AS UP
Doc. Langer
AS UP uskutečnil v dubnu dvě zasedání, na nichž byly schváleny zásadní dokumenty, mj. harmonogram voleb do AS  UP, novela volebního řádu AS PdF UP (a obdobně novely volebních řádů AS FTK UP a AS PřF UP), nový vnitřní předpis Garant studijního programu. 
AS UP schválil rozdělení příspěvku a dotací MŠMT na UP v roce 2020 s tím, že požádal, aby senáty fakult projednaly rozpočet nejpozději do 29. 5. 2020. Lze předpokládat, že finální schválení rozpočtu UP proběhne ve druhé polovině června. 
Úterkem 19. 5. 2020 bylo zahájeno hlasování v elektronických senátních volbách.  
AS UP vzal na vědomí informaci rektora UP o navýšení příspěvku UP pro Inovační centrum Olomouckého kraje. 
Na dnešním zasedání AS UP se předpokládá projednání výročních zpráv o činnosti a hospodaření UP, projednání řádu Kolejní rady – v radě budou nově zastoupeni i zahraniční studenti. Dále budou projednána věcná břemena a změna na postu generálního partnera Nadačního fondu UP. 
Doc. Vitásková 
Kvituje změny v kolejní radě, neboť registruje existující problémy, které určitě stojí za řešení (např. zaměření na cizince, již nejsou rodilí mluvčí v rámci angličtiny, ve vztahu k anglicky psanému kolejnímu řádu).
Tento bod programu byl uzavřen bez přijetí usnesení.


7 Studentská rubrika
	Nebyly předneseny žádné podněty.
Na dotaz prof. Michalíka k dřívějšímu konstatování problémů v komunikaci některých učitelů reagovala senátorka Z. Matějčková. V této oblasti nastalo výrazné zklidnění a zpřehlednění situace, zřejmě přispěla realizace porady s vedoucími pracovišť. Proto děkuje vedení fakulty za opatření v tomto směru.
Tento bod programu byl uzavřen bez přijetí usnesení.

2 Schválení programu, ověření zápisu a kontrola usnesení z posledního zasedání, informace o hlasování per rollam - pokračování
Místopředsedkyně AS PdF doc. Plevová provedla kontrolu zápisu z posledního zasedání AS PdF. K zápisu byla doručena připomínka senátora Maštalíře (drobná změna textu na str. 7). Dále byl zápis doplněn v závěrečné rekapitulaci o usnesení přijatá mimo zasedání. Jde tedy o technikálie, které nemění smysl zápisu. 
Návrh usnesení č. 3:
	Akademický senát PdF UP schvaluje zápis ze zasedání 22. 4. 2020 ve znění přednesených technických připomínek. Původní zápis vyvěšený na úložišti bude nahrazen novou verzí.  


Usnesení bylo přijato. Přítomno 20 senátorů, pro 20, proti 0, zdrželo se 0.



8 Různé
Prof. Michalík
Poděkoval senátorům za vstřícné stanovisko k doporučení nestreamovat dnešní zasedání.  Vzhledem k probíhajícím volbám, kdy někteří stávající senátoři znovu kandidují,  by to nebylo vhodné a správné vůči ostatním kandidátům, kteří by se v době probíhajících voleb nemohli veřejně prezentovat. Zároveň nebylo možno termín zasedání odložit, protože AS UP bude rozpočet UP jako celek schvalovat už příští týden.
Jako předseda senátu má v přípravě voleb několik procedurálních úkolů, v současnosti se však zdržuje probíhajících aktivit. Aktuálně je posílena role obou předsedkyní volebních komisí, které svůj úkol zvládají velmi dobře.
Volby byly zahájeny 19. 5., technicky je zajišťuje CVT UP. Momentálně nejsou signalizovány žádné problémy. Veškeré dění je garantováno předsedkyněmi volebních komisí. Fakulta poskytla materiální podporu pro zakoupení prostředků nutných pro kódování průběhu a rozklíčování výsledků voleb. Výsledky by mohly být známy v úterý 26. 5. 2020.
Délka funkčního období stávajícího senátu se odvíjí od termínu ukončení nouzového stavu, jenž skončil 17. 5. 2020. Během následujících 120 dní (tedy do 14. 9. 2020) lze předpokládat minimálně jedno hlasování per rollam – proděkan Neumeister předloží návrh studijních oborů a podmínek přijímacího řízení pro akademický rok 2021/2022. Dr. Neumeister: materiál bude předložen ve dvou variantách, neboť musíme být připraveni reagovat adekvátně na dodatečné vyhodnocení letošního online přijímacího řízení. Dodání podkladového materiálu se předpokládá koncem května, stanovisko senátu je třeba získat do poloviny června.  
Případné poslední zasedání AS PdF UP by se mohlo uskutečnit počátkem září (předběžně 9. 9. 2020 – 12.30 hod.). O formě bude rozhodnuto podle vývoje situace.
Doc. Langer 
Upozorňuje, že ve vztahu k mandátu nového senátu bude nutno diskutovat o jednom problému a o souvisejících organizačních opatřeních. Funkční období nového senátu bude dle platných norem přesně tříleté. Bude-li zahájeno v září 2020, bude končit v září 2023. Další volby nových senátorů musí být připraveny a musí probíhat v předstihu, jenž je dán volebním řádem (tento předstih je v současnosti stanoven na 30–75 dní). Za těchto podmínek by příští volby probíhaly v době prázdnin, což by znamenalo velkou organizační komplikaci. AS UP o tomto problému bude jednat. Z předběžných diskusí vyplynulo několik možných řešení: 
a) Bylo by možné změnit lhůty ve volebním řádu (např. rozmezí 30-75 dní změnit na 120 dní).
b) Právní oddělení UP navrhuje také variantu zkrácení funkčního období nového senátu na základě změny vnitřního předpisu. 
V podmínkách PdF UP by bylo možné o této změně rozhodovat bud ještě na úrovni stávajícího senátu, nebo si toto omezení schválí až senát nový. 
Doc. Langer toto předkládá zatím jako předběžnou informaci a doporučuje vyčkat na názor AS UP. Pokud bude doporučeno, aby opatření přijal ještě stávající senát, bude zřejmě nutné svolat zasedání ještě před prázdninami.
Prof. Michalík vyjádřil  osobní stanovisko: při aplikaci obecně zastávané zásady, že orgán „v demisi“  již nerozhoduje o zásadních opatřeních s platností pro budoucnost, by takto důležité rozhodnutí o zkrácení mandátu měl přijmout již nový senát. 

Protože již nebyly předneseny žádné další podněty, poděkoval prof. Michalík za účast na dnešním zasedání. Popřál všem zúčastněným úspěšný závěr akademického roku a odpočinutí od řešení krizových problémů v nadcházejících prázdninových měsících.
Požádal senátory, aby průběžně a bez prodlení reagovali v případě hlasování per rollam.

Zasedání AS PdF bylo ukončeno v 11.11 hod.



V Olomouci 20. 5. 2020
Zapsala: Mgr. E. Petříková
Zápis schválil: prof. Mgr. PaedDr. Jan Michalík, Ph.D. 





Usnesení ze zasedání AS PdF UP dne 20. 5. 2020



1. Akademický senát PdF UP schvaluje program dnešního zasedání ve znění, jež bylo uvedeno v pozvánce.
2. Akademický senát PdF UP schvaluje návrh dělení příspěvků a dotace na PdF UP v roce 2020 (rozpočet PdF UP) v podobě, jež byla vedením PdF UP předložena po připomínkách Ekonomické komise AS PdF UP.
3. Akademický senát PdF UP schvaluje zápis ze zasedání 22. 4. 2020 ve znění přednesených technických připomínek. Původní zápis vyvěšený na úložišti bude nahrazen novou verzí.  


Usnesení přijaté mimo zasedání
· AS PdF UP schvaluje text usnesení „Úprava harmonogramu a elektronická forma voleb do AS PdF UP pro funkční období 2020-2023.
Schváleno ke dni 7. 5. 2020

